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השקדיה פורחת 
 ושמש פז זורחת



 

ראה משקף נכ ,מה שקורה לנושלום לכולכם. 
ואולי בעולם את ההתרחשות הכללית בארץ 

יים הזכרתי את הרחב. כבר לפני שבוע
שצבעה את הקיבוץ  אומיקרוןהמתקפת 

ומספר בצבע כתום עז. עברו שבועיים 
לשמחת כולם התסמינים  החיוביים עוד עלה.

שאר יבל העובדה שצריך להא קליםברובם 
לחזור  כוונהעל המקשה מאד  ,בבית בבידוד

. המומחים אומרים שאנחנו מתקרבים גרהלש
לפסגת הסבב החמישי של הקורונה ואחריו 
תגיע ירידה גדולה בתחלואה ואולי תקופה 

מי אנחנו שנערער של רגיעה ויותר מנוחה. 
לכן לא מדע, העל קביעות מומחים ואנשי 

  אמן. –נשאר לי אלא להצטרף ולומר 

ודווקא בחזית מזג האוויר יש חדשות טובות: 
הגשם חזר והוא מחזיר קצת חיים לחורף 
שכאילו איבד תנופה וכבר גרם לחקלאים 

 300 -אנחנו כבר הרחק מעל לקצת דאגה. 
מ"מ גשם בקיבוץ )במטע קצת פחות( ונראה 

השדות נראים נהדר אחרי . שלא צפויה בצורת
הגשמים ותענוג לטייל כשהשמש יוצאת מבין 

תמלא והולך שלנו מ העננים. גם האיגום
 –בקיצור נחל החילזון ממשיכה. והשאיבה מ

 טוב ומבטיח. חורף 

עם וביחד  –טוב בלי רע אין  –אלא מה 
הגשם הגיע גם קור גדול. בימים האחרונים 

ירדה הטמפרטורה בכמה מקומות קרוב לאפס 
מעלות וההתמודדות לא קלה. ברור שצריכת 
החשמל עולה )בכל הארץ ככה( וצריך לקוות 

 במטע האבוקדו לא נגרמים נזקים מיותרים. ש

ט"ו בשבט הגיע  –וכמו בשירה של נעמי שמר 
ליום אחד.  - לשמים הכחולים - והשמש יצאה

היה עדיין קר נורא אבל  שיצאה,למרות ו
לנטיעות  ויצאולא וויתרו ילדינו הפעוטים 

כמקובל וכמתוכנן. השער האחורי שלנו 
ש למקבץ תמונות מנטיעות הגיל הרך מוקד

יום  –היום הנאמן שלהם. צוות השקיבלנו מ
שישי מתוכננת נטיעה של המבוגרים והילדים 

כביש השכונה הצפונית. לאורך  –בצפון 
  מוזמנים לטעת ולשפר את מראה הקיבוץ. 

 

 אנחנו עוסקיםזהו כבר העיתון השלישי ש
וגיה רצינית וחשובה. בעקבות רשימתו של בס

אור רייז מלפני חודש המשיכו להגיע למערכת 
תגובות נוספות והן מופיעות בין דפי העיתון. 

אכסניה  הנעשה מהווה-שהדכך  אני שמח על
ויש בכך ללמד שעיתון של יה לדיון רציני ראו

לעסוק בנושאים שברומו של קיבוץ יכול 
ווחים יבדעולם ולא רק בידיעות שוטפות ו
 גיורא מסדיבשים. בנוסף לשתי תגובות של 

עם יש לנו הפ ,מלפני שבועיים ויראון שדה
עידו סוקר, גליה שטיין ושל אלדד תגובות של 

וצריך חשוב  . זה אולי קצת "כבד" אבלמאירי
 לכל מי שחי בקיבוץ ובארץ.  מענייןלהיות 

ילו צדדית אבל ידיעה כא תפרסמהאתמול ה
מדרכות בקיבוץ צומת היא בהחלט חשובה: ב

סכנה של  הוצבה מראה שתפקידה להקטין
וטוב אם  - התנגשות ותאונות. צעד חשוב

 ימשיכו בכך גם במקומות נוספים.

 

תנועת אופניים והולכי רגל ביחד עם כלים 
 –קאר וקורקינט -קלאב קלנועית, –חשמליים 

פוטנציאל למפגשים קשים בעיקר בשעות הם 
 לנפשותיכם. זהרו יהערב והגשמים בחורף. ה

רות מקיפות יש לנו הפעם המון סקי
הן  ומפורטות שאולי נראות כבדות אבל

אל תיבהלו ואל תמהרו ינות. ימענחשובות ו
 לעבור לדפים הבאים. 

 אברהם   מכם.  םשבת שלום ו... שנשמע ג

 



 
  חברתיתההנהלה ה ישיבת

 16.1.2022 מיום 
 

: עמי זינגר, רחלי שדה, הראל כהן, נוכחים
הגר דוכס, אבי בלן, עפר מסד, לימור בוכריס, 
 ליאת בירק, איציק עוזר, נופר מעין, ירון רייז

 :מצטרפים
מנהל מתנ"ס מרכז קהילתי  -גולן רוזנברג 

 מטה אשר
 תרבות, –מנהלי באגפי הקהילה: ליאור 

חינוך  –צמיחה דמוגרפית, מיכל  –דניאלה 
 גיל רך –חברתי, ליאת 

 
 תוצאות הסקר "מדד קהילתיות" – 1נושא 

האזורית , ערכה המועצה 2021באוגוסט 
בשיתוף עם החברה למתנ"סים סקר רחב בכל 

יישובי המועצה. הסקר בחן את מדד 
 הקהילתיות בכל אחד מיישובי המועצה.

 וגם התנהגויות.השאלון בחן גם תפיסות 

 פרמטרים: 6נבחנו 

הנכונות של יחידים לתמוך  - *אמון והדדיות
ולסייע לאחרים במרחב הקהילתי ללא תלות 

בהיכרות אישית וללא ציפייה לתמורה מידית, 
מתוך אמונה בנורמות המשותפות של חברי 

 הקהילה.
המידה בה פרטים מרגישים כי  - *שייכות

חשים זיקה  הקהילה היא חלק חשוב מזהותם,
 וגאווה וחולקים נרטיב משותף.

כמות, איכות וגיוון הקשרים  - *חיבוריות
החברתיים בין פרטים בקהילה ומידת 

 השימוש בהם.
מידת הנכונות והיכולת של הפרט  - יבות*מחו

 בקהילה לפעול למען טובת הכלל.
המידה בה הפרט מרגיש בעל  - *משמעותיות

 ערך ומשפיע בקהילתו.
הנכונות והיכולת  - לקטיבית*פעולה קו

 לפעול ביחד מתוך הסכמה לקידום מטרות 
 קהילתיות ופתרון בעיות משותפות.

 
משתתפים )המינימום  124על הסקר ענו 

 (100 -הנדרש  מבחינת עורכי הסקר 
 

גולן מנהל המתנ"ס הציג לנו את תוצאות 
 הסקר:

. ציון 6.9היה  מסריק *הציון הכולל של כפר
 מוצעהמ  גבוה, גם בהשוואה מועצתית.

 (0-10סקלה ב. )6.3המועצתי 
 :אצלנו ציוני הפרמטרים השונים*

ציון  הפרמטר
כולל 
 בסקר

 7.8 שייכות

אמון 
 והדדיות

7.5 

 7.2 מחוייבות

פעולה 
 קולקטיבית

7.1 

 7 חיבוריות

 4.8 משמעותיות

 
 
 השונים:פערים בין אוכלוסיות בפרמטרים *

 :ראשית ענו על הסקר  נשים / גברים
      –נשים  60%יותר נשים מגברים 

הפערים הנראים לעיין גברים.  40%
הפעולה קולקטיבית הם בפרמטר של 

הנשים –ובפרמטר של אמון והדדיות
 .נתנו ציון גבוה יותר

 ( 18-34קבוצות הגיל הצעירות:)  יש
( ועם 7.9)ציון  חיבוריות גבוההרמת 

זאת בפרמטר המשמעותיות מרגישים 
משאר האוכלוסייה  פחות משמעותיים

 (.3.4)ציון 

  שלושה הכי גבוה ב: 35-44בני 
הפעולה הקולקטיבית,  :פרמטרים

יבות, אמון והדדיות. בפרמטר של מחו
הפעולה הקולקטיבית יש פער גדול 

 יותר יחסית לאחרים.

  ה הכי גבוהשייכות  ציון+: 55בני
 .(8.3מקבוצות הגיל )ציון: 

  18אוכלוסייה עם ילדי עד גיל  /       
 אוכלוסייה עם ילדים גדולים מעל גיל 



 18  :הפרמטרים היו ו/או ללא ילדים
פרמטר זהים בציון למעט 

. בפרמטר זה יש פער המשמעותיות
  נקודות בציון. 2של כמעט 

  / )יחידים )גרושים/אלמנים/רווקים
פרמטרים  2-כאן היה פער בנשואים: 

נציין כי  משמעותיות.-מחוייבות וב
נקודות  2במשמעותיות הפער היה של 

 בציון וזה פער משמעותי.

  

הסקר מעלה נקודות לחשיבה  –לסיום 
ועשייה במקביל. הנהלת הקהילה ומנהלי 

השונים בקהילה, צריכים לבחון  הפעילויות
מעלים את הציון בפרמטרים הנמוכים  ךאי
כמובן איך משמרים את הציון חסית לשאר( ו)י

 .הגבוה
*המשך העבודה יהיה בקבוצת ממלאי 

 התפקידים בקהילה.
 

 שלוחות המתנ"סב יםשינוי – 2נושא 
 עדכון של גולן 

המתנ"ס בשלוחות בשנתיים האחרונות עסק 
(. ההבנה היא שיש שלוחות המתנ"ס 6)

לעשות שינוי ולחבר לצרכים היום ולשרות 
 ליישובים ותושבים.נכון יותר 

התחומים בהם יעסקו השלוחות: גיל שלישי, 
קשר בן דורי, קשר עם בתי הספר, קבלות 
שבת, הנצחה, מדע, מנוי הצגות לגיל הרך 

 ועוד.
מנהלות השלוחות התחלפו בחלוקת 

שריכזה  בנימין-מיכל אביבשובים. היי
שלוחת נעמן הרבה שנים, עברה ליישובים את

 אחרים.
 כנרתמול כפר מסריק: היום הרכזת העובדת 

שריכזה עד עכשיו את שבי ציון ואשכול 
אנחנו מודים מקרב לב למיכל על כל  רגבה.

ול נעמן. על השנים שטיפחה והשקיע באשכ
 כמובן הצלחה לכנרת.וכל ההשקעה והנתינה. 

 
אנחנו מודים לגולן על הזמן שהקדיש  –הגר 

לנו. היה מפגש חשוב מאד ומעניין. הקשר עם 
המתנ"ס בכלל חשוב לכפר מסריק ואנחנו 

 נעזרים מאד בשירותיו.
 

שנת פנתה לקבל סיגל המבורג  – 3נושא 
 חופש שניה

 החלטה: מאושר

 

 

 

 2022דשתיות ינואר 
 שלום לכולם!

הכביש ההיקפי. במקום לשדרג  נושאאפתח ב
את הכביש הישן שוב ושוב, ייסלל הפעם 

כביש חדש ותקני. הצד המערבי יטופל ראשון, 
שם כבר החלו העבודות. בשלב השני תיסלל 

הפינה הצפון מזרחית, באזור השכונה 
 הצפונית סמוך לביתו של יקי יעקובי. 

לגבי סגירות ופתיחות של נתיבים אלו תבוא 
מת. בבקשה התאזרו בסבלנות הודעה מוקד

הגשמים מעכבים טיפה את העבודות. סעו 
 בזהירות.

 
 קטע מהדרך במהלך העבודות

שיכון האמריקאי ל שמצפוןהתעלה ההיקפית 
סודרה והוכנה לנטיעות טו בשבט. צוות הנוי 

כבר הקים את מערכת ההשקיה וחפר את 
הבורות לשתילים. בבקשה אל תחצו את 

הורס אותה וגם את  התעלה עם רכבים! זה
 מערכת ההשקיה שהוטמנה שם ברוב עמל ע"י 



 

הבורות לשתילים  -צוות הנוי המסור. בנוסף 
אם אתם עלולים להוות מכשול מסוכן! 

 -נכסים לאזור המגורים או יוצאים ממנו 
 עברו בבקשה בשער הדקלים הצמוד.

סודרה המרכזייה בשכונה  . תקשורתה תחוםב
ות האופטיות, כחלק הצפונית והוחלפו היחיד

ממעבר הקיבוץ לסיבים אופטיים עד לבית. 
תודה לדוד שמאלי ונפתלי פניגר על הביצוע 

המקצועי. בהמשך נגיע באותו האופן לכל 
השכונות בקיבוץ, על מנת שלכולם יהיה סיב 

אופטי עד הבית. מבצע זה ישדרג מאוד את 
 מהירויות הגלישה והצפייה בטלוויזיה.

 
 מחברים סיבים אופטייםהחשמלאים 

במסגרת מבצע "שמיים פתוחים" להטמנת 
בקיבוץ, הוסרו העילית מערכת החשמל 

עמודי החשמל הישנים והורדו הקווים לתוך 
האדמה באזור המזכירות הישנה. כל האזור 

 יפה ובטיחותי יותר.כעת נראה 

 
 קווי החשמל הודרו לאדמה

 
הקמנו במערב הצפוני, בשכונה החדשה 

מים וביוב למגרשים החדשים  תשתית
העתידים להבנות. פעילות הבנייה והפיתוח 

שם ענפה ובבקשה סעו בזהירות ושמרו שלא 
 יסתובבו שם הילדים.

החורף בעיצומו ורוחות חזקות נושבות. 
במידה ונתקלתם במפגע שעלול להוות סכנה 
אנא דווחו על כך ונטפל בו. אנו זמינים לכל 

 פנייה. 

 
 ו בשבט שמח!"זהו להפעם! ט

 . גלעד דוכס

 



 
 9/1/2021 -סיכום ישיבת צח"י

 , נאוהדוכס הגר–)זום( השתתפו בישיבה 
רכזת צח"י במועצה, יקי, אלי -, אולהפרלמן

דודי  ,מעיין , נופררייז , ירוןד-ב רחמים, איתי
קורן, הראל כהן, מיה רשף, אברהם אילת, 

 גלעד דוכס וגדי לוי.

 -במהלך הישיבה דנו בנושאים הבאים

גלובלית והשפעותיה בארץ ההתחממות ה -1
הועברה סקירה ע"י  -בכלל ובקיבוץ בפרט.

 הח"מ

 יעדים, פערים  ודרישות ציוד  -2

 בעיות כלליות -3

 2022-היערכות לאתגרים ב -4

 נושאים לטיפול/תיקון/שיפור

 – גלעד-1

ברשותו תוכנה לניהול מערכת המים בקיבוץ 
רשף נא להעביר למיה  כולל מתקן ההתפלה.

וי, מצב משק המים וסטטוס עכש 1/2/22עד 
בנוסף יש  בקיבוץ בדגש למתקן ההתפלה.

 לציין נושאים לשיפור ותהליכים קיימים.

שריפות עם נציגי כיבוי  גלעד ביצע סקר סיכון
התקבלו מהם  לאחר ניתוח המצב בשטח .אש

המלצות לביצוע, לצורך הקטנת הסיכון 
 ומניעת שריפה באזורים בתוך הקיבוץ.

לנבו כהן  באחריות גלעד להורות -כבאות אש 
ויותם מזרחי לבצע לצוות הכיבוי ריענון כב"א 

לזמן את אריה זלי לאימון . ביצועוולעדכן 
מעודכנות רשימות  יש להעבירצוות. בנוסף, ה

 מצאי וחוסרים, ברכב הכיבוי ובעגלה.של 

  -איתי-2

-קיימת שחיקה בגיוס מתנדבים לצוות כיבוי
 איתי יחד עם הראל כהן  אש וכיתת כוננות.

 

 

יפעלו יחד להעלות שמות מתנדבים לצוותים 
 .הנ"ל

                                                        -ירון.3
ן יקיים שת"פ עם רשות הניקוז באזורנו ויעדכ

מראש ובתיאום לגבי פגישה והעברת אותנו 
לגבי תכנית הניקוז בשדות  נתונים

 ומשמעותן.

                                        -דוכס  הגר. 4
נציגת המועצה, לקיים  – מבקשת מאולה
לתאם יש שונה בקיבוץ. אריענון עזרה ר

 להשתלמות.מראש מועמדים 

                                     -קורן  דודי. 5
מבצע הקמה ואחזקה של המקלטים 

הציבוריים בשטחי הקיבוץ, ומקיים רשימות 
עבר למיה עותקים הנא מצאי לקיים. 

ומו רשימת מרשימות המעקב. למפות בתח
 הקייםהמצב חוסרים בציוד ובקידום 

                      -. אולה, נציגת המועצה6
הכשרות מגוונות מהמועצה בהתאם מציעה 

דנו. ממליצה לקיים תרגיל שולחני לבקשה מצ
 - ענון נתוניםילאחר מיפוי תרחישי הייחוס ור

 כל מנהל צוות בתחומו.

 -כללי

מתבקש למפות את הפערים  ,כל מנהל צוות
הקיימים בתחומו. להגיש בקשות רכש 

 .ם אחריותובתחווהצטיידות 

                                -רשף )מזכירת צח"י( מאיה
מעקב על פי המשימות המופיעות  לבצעא נ

רכזי רשימת פערים ורכש מכל  בסיכום זה.
נא לקבוע פגישת המשך כחודש . ראש צוות

 מפרסום סיכום זה.

 בברכה

 כפר מסריק ראש צח"י גדי לוי

 

 



 
 2022ינואר  –דו"ח מהעסקים 

את בהנהלת העסקים האחרונה סיכמנו בהצלחה 
מנהלי  .2022כנית תשנה אזרחית ואישרנו את ה

בכל הפעילויות  2021הענפים סקרו את יעדי שנת 
את  - 2021הרבות ועל בסיס התחזית לסיום 

האתגרים והיעדים לשנה הקרובה. התוכנית 
חודשים והערכת  10נבנתה על בסיס תוצאות 

יובא  2021המנהלים לפעילות הענף. סיכום 
התוכנית לא לקחה  .בנפרד אחרי סיכום השנה

בחשבון שינויים שקשורים לערך מלאי ברפת 
ובמדגה )בהתייחס לתקן חשבונאי חדש שנכנס 

על בסיס היא התוכנית לתוקף בשנה האחרונה(. 
המשך הפעילות לצד הקורונה שתמשיך להשפיע 

יציבות ענפי התיירות. הרפורמות  בעיקר על
הצפויות בחקלאות ומאבק החקלאים בנושא 

מכסות היבוא עלול לשנות חלק מתחומי 
 הפעילות הבנויים על השוק המקומי. 

: העלאת רווחי המגזר העסקים תאגידת ומטר
העסקי )תעשייה, חקלאות, עסקים ונדל"ן(, יצירת 

שיתופי פעולה עם גורמים סינרגטיים לניצול 
יתרונות לגודל, התמקצעות והתייעלות. ניצול 
 ,מיטבי של אמצעי הייצור )קרקע, מים ומכסות(

תמיכה  ,קיימיםפעילויות ומיזמים  שלהרחבה 
 ופיתוח מיזמים חדשים. בהם 

ניתן למנות  2021בסיכום עיקרי הביצוע של יעדי 
את: הקמת שותפויות חדשות בתאגיד העסקים 

שיפור  ,קעי, קנאביס()סולארי בריכות, סולארי קר
רווחיות הגד"ש ע"י כניסה לגידולים חדשים, 

 6כנית האב )חלקה המשך פיתוח המטע לפי ת
ביצוע הרפורמה במדגה בשילוב עם תיון(, תחילת 

קידום הרפורמה לטיפול  ,כנית נחל הנעמןת
מימוש מענקי חוק הגליל  ,בשפכים בענף הרפת

טיפול בהפקעת קרקעות  ,בפעילות הלול
ביצוע  ,4וחיבורו לכביש  6ת במעבר כביש מתוכננ

הקמת מערכות קו מים שיעבור בשדותינו, 
הקמת חוות  ,סולאריות על בריכות הדגים

  –הקנאביס ופיתוח שלב א'. שימור ענף התיירות 

 

כנית יציאה הכנת תוומיתוג "סוד הפלא הקיבוצי" 
רבעון ראשון כן מי זוכר שב) ממגבלות הקורונה

 .(הינו עדין בסגר 2021של שנת 

כוללים את  2022יעדי הנהלת העסקים לשנת 
הפעלת השותפויות החדשות שהוקמו )סולארי 

כנית המשך פיתוח המטע לפי תבריכות, קנאביס(, 
תיון(, ביצוע הרפורמה במדגה  10האב )חלקה 

ותוכנית למאגר מים חלופי, השלמת הרפורמה 
ותוכנית להיתר בניה  לטיפול בשפכי הרפת

להרחבת הרפת ומכון החליבה, בחינת פעילות 
הלול במסגרת השינוי במילועוף, הקמת שותפות 

לשירותי קטיף כותנה עם קיבוץ אפק, פיתוח 
 פעילות מסחרית במבנה המוסך ועוד.

: חיזוק השותפויות היו 2021יעדי הגד"ש לשנת . 1
בחינת  .עם פרוד ובחינת השירות לכישור

שותפות עם גד"ש אפק. כניסה לגידולי ירקות 
חדשים )בצל, אבטיח(, שימוש במים שפירים ומי 

מאגר, פיתוח הקשרים לערוצי השיווק בתחום 
הירקות, טיפול בשטחי ההצפה והחולות 

 .להשבחתם ע"י תוספת קרקע וניקוז

: עדכון הסכם השירות 2022לשנת גד"ש יעדי ה
שטחים, הקמת לכישור ותוכנית לפיתוח ה

שותפות עם גד"ש אפק לשרותי קטיף כותנה, 
הרחבת הפעילות לגידולי ירקות )בצל, אבטיח, 

עגבניות( ופיתוח הקשרים לערוצי השיווק בתחום 
הירקות. טיפול בשטחי בריכות דרום לניקוז תת 

 קרקעי.

: הגעה לרווח היו 2021לשנת  מטעיעדי ה. 2
ם, טיפול לדונ₪  1,800-לדונם משוקלל בסך של כ
טון. המשך מעקב,  650טוב ואיכותי לעצים, יבול 

לשיפור איכות מי ההשקיה מהמאגר וטיפול 
בבעיית איכות מי המט"ש המסופקים ממאגרי 

 .(6דונם חלקה ח' )תיון  120ביצוע נטיעת  ,אשר

: הגעה לרווח לדונם 2022לשנת  מטעיעדי ה
טון.  850לדונם, יבול ₪  2,000-משוקלל בסך של כ

יפור איכות מי ההשקיה ממאגרי אשר, שיפור ש
טכני לפי קצב גידול -מקצועי בתחום האגרו

דונם חלקה ט'  120המטע. הכשרת קרקע לנטיעת 
גידור ואבטחה של המטע המניב  ,(10)תיון 

 .למניעת גניבות

: ביצוע מכסת היו 2021לשנת  רפתיעדי ה. 3
ליטר בוצע חלקית. איכות החלב  3,725,917החלב 

תאים סומטיים, מעבר לייצור  200-חות מפ –
 אג' לליטר.  1חלב מהדרין לשטראוס, תוספת של 



 

הקפדה על ההוצאות וחיפוש דרכים  –התייעלות 
לצמצומן )מזון, אחזקת כלים וכו'(. הקמת מתקן 

לטיפול בשפכי מכון החליבה וחצר ההמתנה 
ועמידה בתקני איכות הסביבה בביצוע. בחינת 

 יבה לבניית מכון חדש.ההשקעה במכון חל

: ביצוע מכסת החלב 2022יעדי הרפת לשנת 
השלמת  ,ליטר, והתאמת מס' הנחלבות 3,725,917

היתר להרחבת הרפת סככת עגלות + מכון חליבה 
חדש. השלמת מתקן לטיפול בשפכי מכון החליבה 

והפרדה מהמט"ש. טיפול משולב בזבל ופרש 
 הרפת עם הגד"ש והמטע.

 13מחזורי גידול,  6: היו 2021ת לשנלול יעדי ה. 4
אפרוחים למ"ר, איכות הגידול במדדי 

, ניצולת מזון 370-390האינטגרציה אינדקס של 
טון בשר,  1,000. להגיע לשיווק של 1.65-1.70של 

בוצע חלקית לאחר שח'  510,000הכנסה של 
 "עדכון מחירי מילועוף. זכאות למענק "חוק הגליל

למכסה. שדרוג תשתיות גידור ומים לעמידה 
  .בדרישות משרד הבריאות

התאמת הפעילות  :2022לשנת  לולה יעדי
 12.5מחזורי גידול,  6להחלטות מילועוף. 

, ניצולת מזון 380-400אפרוחים למ"ר אינדקס של 
טון בשר,  1,000. להגיע לשיווק של 1.65-1.70של 

נק "חוק . זכאות למעשח'  510,000הכנסה של 
למשאיות  אזנייםהגליל" למכסה. השקעה במ

 בלול. 

: הגעה לרווח של היו 2021לשנת  מדגהיעדי ה. 5
בפעילות השוטפת, גידול ומכירת  שח' 300,000

ירה כטון דגים בוצע חלקית בהתאם למ 300
לחברת השיווק, בסוף השנה מלאי דגים 

הממתינים לשיווק עד פסח. ביצוע השקעות 
. תאום 3הסדרת בריכה ומה במסגרת הרפור

השקעה ופיתוח המערכות הסולאריות הצפות. 
 סגירה חשבונאית של שותפות מדגה גליל מערבי.

התאמת הפעילות לצד  :2022לשנת מדגה ה יעדי
טון  350המערכות הסולאריות, גידול ומכירה של 

. המשך ביצוע שח' 300,000דגים ורווח של 
ערוצי ההשקעות הנדרשות ברפורמה. הסדרת 

השיווק לשוק החי )אמ"ד, חברת שיווק, סוחרים(. 
מימוש הזכאות למענקי תמיכה. ניסיון לגידול 

 מלחת.ידגים במי ת

          :2022לשנת )אורחן(  כפר הנופשיעדי . 6
חזרה לרווח תפעולי ושגרת פעילות בצד 

  800,000הקורונה. הגדלת ההכנסות לרמה של 

 

. עבודה מול שיווק דיגיטלי ברשתות: הגדלת שח'
כמות לינות אמצע השבוע, חברות, עובדים, 
לינות של תיירות מקומית. הסדרת השימוש 

כנית פיתוח לכפר תבקרקע לתיירות ויצירת 
 הנופש עם שותפים.

חיזוק שיתוף  :2022לשנת  מרכז התיירותיעדי . 7
ם כפר הנופש ואטרקציות תיירות הפעולה ע

מבקרים ורווח תפעולי.  10,000-. להגיע לזורבא
פיתוח פעילות צ'כוליטא ואירועים בחצר 

הראשונים. בניית סיורים לתיירות מקומית 
במגבלות הקורונה. איגום המשאבים והתורמים 

לשיפוץ המאפיה )משרד הגד"ש( והרחבת 
כנית לשיפוץ וגיוס תורמים למבנה תהפעילות. 

 .בית הקירור

הקמת  :2022לשנת  הקנאביסחוות יעדי . 8
השותפות לגידול הקנאביס עם משקיעים 

שלב מו"פ.  –פרטיים. הפעלת חוות הקנאביס 
הגעה לאיכות תפרחות וחומר פעיל בתקן 

דונם חממות.  2 –אירופאי. השקעה בשלב ב' 
 אישור הרגולציה לסבב ראשון של גידול.

שיפור  :2022לשנת  אנרגיה סולאריתיעדי . 9
במערכות הקיימות על גגות  10%-התפוקה ב

הרפת והמפעלים, תוספת מערכות שטיפה. 
הפעלת השותפות עם "נופר אנרג'י" לשדות 

הסולאריים על בריכות הדגים. השלמת פתרון 
חברת החיבור/ניתוק אוטומטי לרשת הנדרש ע"י 

. הקמת אוגר חשמל לשימוש בשעות חשמל
קידום השותפות האזורית למתקן  החושך.
 קרקעי עם דוראל.סולארי 

 –מוסך, מסגריה  :2022לשנת  ענפי העזריעדי .10
תוח הפעילות המסחרית ומציאת שותף/שוכר פי
השקעה בחלוקת שטח המוסך והמסגרייה. ל

 –תחנת דלק מסגריה להשכרה. שטחי המוסך/
כנית לתחנה משודרגת עם יזם בפיתוח השטח ת

איזון תקציבי וקידום פרויקט  –המושב. חשמליה 
ים פתוחים". ביצוע תשתיות מים וביוב "שמ

 במסגרת הרפורמה במדגה ותוכנית פיתוח הרפת.
בשטח  6כנית מאגר המים מפיצוי כביש קידום ת

 ברכות צפון.

 
 בדיון ההנהלה: נושאים שעלו 

קטפת עדכון סטטוס השותפות והזמנת גד"ש: 
עוטפת. יש בתוכנית ההשקעות ביטוי 

 להתארגנות הנדרשת במעבר לגידולי ירקות 



 

ואבטיח בציוד הנדרש והתאמה בצוות הקיים 
 –לניהול הפעילות. התייקרות בתשומות הגידול 
דשנים ואחזקת כלים. שיפור הסכם הגידולים 

בשטחי כישור. בעיית איכות )זכוכיות( באפונה 
 בבחינה. 

מאיכות מי מאגרי אשר שנמצא : סובל מטע
בתהליך טיפול אזורי, בקשה להגדלת מאגר 

השיטפונות המתוכנן על מנת לתת פתרון פנימי 
 לצרכי המטע הגדל.

לבחון הכנסות משכר דירה של הסולארי  מדגה:
ושינוי שווי מלאי בין השנים, כולל העסקה 

 שבוצעה לגידול דגים במאגר עין חרוד.

וק לינות באמצע השבוע מיקוד בשיו :כפר הנופש
עסקים באזור. צמצום נזק של פיתוח  –

התשתיות והבניה בצמוד לאתר. יש לבחון נתוני 
 1.2תפוסה ויכולת האתר לחזור להכנסות של 

 לשנה במגבלות הקורונה.₪ מיליון 

ממתין לאישור סופי של התורמים  :רותימרכז תי
והמועצה לשימור לפיתוח המאפייה. פעילות 

פרויקט  .ממוקדת במשפחות ודרך הרשתהשיווק 
משכו גם בשנת ישבת ישראלית וירידי היזמויות י

. חיבור עם אטרקציות באזור )עכו, ראש 2022
ת הנקרה(. יש לחזור לבחינת פיתוח אטרקציו

קאר, סיורי -מקומיות של טיולי אופנים, קלאב
 טבע בשטחי הקיבוץ ונחל הנעמן.

א כוללת : התוכנית הכספית שהוצגה לסולארי
 ".נופר מאגרים"הכנסות מפעילות השותפות עם 

אושרה כולל מטרות  2022כנית ת: לסיכום
עסקית ותוכנית ההשקעות. תכנית ויעדים, 

כנית יפה ומאתגרת לשנה מורכבת המכפילה תה
את הרווח של התאגיד בסוף השנה. יש להשלים 

בחינת מימון השקעות הפיתוח בצוות כספים 
ל המטע, השקעה בסולארי, )קטפת עוטפת, גידו

 רפורמת המדגה(. 

 ם הסופיים של בסיכומיהגענו לדיון עדין לא 
אך זה המקום להודות לכל המנהלים  2021שנת 

וההנהלות שהשקיעו זמן ומחשבה לשיפור 
מתן מענה לאתגרי השוק והקורונה, להביצועים, 

נראה שהולכת  .והציבו מטרות ויעדים מעודכנים
מאד. תוצאות התמחיר  להיות שנה מעניינת

ממשיכות את מגמת השיפור ברוב הענפים 
ונותנות תקווה לעמידה בתוכנית שאושרה אך 

האתגרים החיצוניים והפנימיים רבים ולרגע לא 
 משעמם.

 

מוזמנים  27.1לקראת שיחת הקיבוץ המתוכננת ל 
לשאול ולהתעניין אצל מנהלי הפעילויות, במייל, 

ולהיות שותפים בטלפון או בשבילי הקיבוץ 
 בעשייה.

 עסקים מוצלחת תשנ

 ירון רייז                                   
 

 

 
 

 
 !ברוכות הבאות הביתה 

  
 רז סהר 

 
  ולירון שדה

 
 ל"פשטו מדים והשתחררו מצה

 
  .כמה טוב שבאתם

 
 נחיתה רכה והשתלבות מהירה 

 
 באזרחות ובחיי הקיבוץ 

 
 

 
 

 



 
 ראיון פינג פונג

 עם הדר מעוז בוסקילה
, במקור מגילון )משגב(. 32אני הדר, בת 

                נשואה לליעד בוסקילה ואמא לאורי, 
 �� 2.8בן 

למדתי משאבי אנוש במכללת ספיר ואני 
שנים, היום אני  6עובדת בתחום זה כבר 

 בתפקיד  GE Healthcareעובדת בחברת 
 גיוס ורווחה.

 למה בחרת לגור בכפר מסריק? .1

בתחילת התואר הראשון עברנו לדרום ומשם 
שנים מחוץ  7המשכנו לגבעתיים, סה"כ גרנו 

לקיבוץ וחיפשנו איפה לבנות את ביתנו 
ולהשתקע. כשנאמר לנו שנפתחת הרשמה 
בהרחבה בקיבוץ זה הרגיש לנו כמו כפפה 

ליד, היה מאוד טבעי עבורנו לחזור למרחבים, 
 ל ילדים במקום כמו הקיבוץ.לדשא ולגד

 

מה החוויה הראשונה הזכורה לך  .2
 מהקיבוץ?

שנים, אני זוכרת שרק הגעתי לקיבוץ  14לפני 
ונסענו על אופניים, בשלב כלשהו הלכתי 

לאיבוד בין השבילים שכולם נראים לי עד 
 אנשים לשאול והתחלתי ��היום אותו דבר 

 בסוף... בוסקילה משפחת של הבית איפה
 ! נמצאה האבדה

 מה את אוהבת לעשות בזמנך הפנוי? .3

בזמני הפנוי אני אוהבת לבשל, משתדלת 
לעשות ספורט ולשבת עם חברות, משתדלת 

לפחות פעם בחודש ללכת להופעה כלשהי, זה 
 עושה לי טוב על הלב !

איזה מקום חוץ מהבית, את אוהבת  .4
 בקיבוץ ולמה?

דות, מאוד מאוד מאוד אוהבת את הבית מוס
כל פעם שאני שם אני יוצאת עם חבילה של 

 ��זארה וזה נחמד עד מאוד 

ספרי לנו משהו שאנחנו לא יודעים  .5
 עליך?

אני ממש לא טובה בלגדל עציצים, כל עציץ 
לא שרד ולאחרונה  -שאי פעם היה לי 

החלטתי שאני דוגלת בעציצים מלאכותיים כי 
 רק ככה הם שורדים אצלנו בבית.

יומת, למי את מגלגלת את לסיום ס .6
 ראיון הפינג פונג הלאה?

 איון לאתר מקדשי.יאני מגלגלת את הר

 אסנת אבנוןראיינה:    

 

 

 

 לירדנה ואברי פישר 
 ברכות חמות ונרגשות 

  לילי –הנינה להולדת 

 אייל ואנסטסיהנכדתם של 

 



 

 מה חדש באיכות הסביבה

1. לאחרונה ניתן להבחין במסך רשת גדול 
שהוקם בשטח מפעל חוד מתכות וחוצץ בינו 
לבין כביש השרות מול הקיבוץ ותחנת הדלק 

)מצורפת תמונה(. הקיר הוקם במסגרת 
פרויקט גדול לפינו ערמות פסולת ואדמה 

מזוהמת שנצברו משך עשרות שנים. ערמות 
אלו הן עוד מהתקופה של הבעלות הקודמת 

על המתחם והטיפול בהן נמצא תחת צו 
בית המשפט מזה שנים רבות. מפרק מ  

 

פרויקט דומה התבצע לפני מספר שנים בחלק 
מרוחק יותר של המפעל וכעט עוסקים בפינוי 

. 4החלק הקרוב יותר לתחנת הדלק ולכביש 
במסגרת הפינוי מנפים את החומר ומפרידים 
לסוגים שונים , פסולת מתכת, בטון, צמיגים 

 ובעיקר אדמה נגועה בחלקיקי מתכות. כול
החומר נבדק ומפונה בהתאם להוראות הגנת 
הסביבה. הפרויקט מתנהל תחת תכנון קפדני 

רשת הוא חלק ה מסךלמניעת ריחוף אבק. 
 מהאמצעים למניעה. 

במסגרת הסכמי הפשרה שהושגה בתביעה 
בשם הקיבוץ כנגד יזהר רשף ז"ל שהגיש 

דה משותפת לנציגי חוד מתכות, הוקמה וע
הגנת הסביבה, איגוד ערים , הקיבוץ, המפעל  

 

ומנוהלת ע"י עורכת דין מטעם בית המשפט. 
הועדה מינתה אותי כנציגה לפיקוח ושמירה 

על איכות העבודות בשטח והקפדה על מניעת 
 האבק. אני נמצא בשטח כול יום. 

2. מחזור ואשפה אצלנו בחצר – רבות כבר 
ו חנאנ .דובר ונכתב על הפחים הכתומים

המועצה וגופים נוספים  נמצאים בקשר עם
א את הפתרון הנכון לנו למחזור ובכדי למצ

 ית. אנו בודקים כמה כיווניםשל פסולת אורגנ
עושים מאמץ לשמור על סביבה נקיה ו

ומסודרת סביב עמדות פחי האשפה וגם כאן 
מעלים רעיונות לשיפור. אנו חוזרים 

ם לא להשאיר פסולת ומבקשים מהחברי
קרטונים גדולים, רהיטים, מחוץ לפחים, )

בבקשת עזרה אביזמר ועוד( ניתן לפנות לערן 
בפינוי או לעשות טיפה מאמץ ולפנות 

למכולת האשפה הנמצאת ליד האנטנה 
מאחורי המוסך. אני רוצה להודות לערן על 
 עבודתו המסורה בטיפול במתחמי המחזור.

3. כלים חד פעמיים, נמשכים המאמצים 
מיים להפחית את השימוש בכלים חד פע

. רעיונות יצירתיים עולים פלסטיק שקיותבו
 מידי פעם וגם אותם אנחנו בוחנים. 

4. אנו רוצים לארגן "סיירת שמירת הנחל".  
חברות/ים המעוניינים לעבור הדרכה של 

נאמני ניקיון ולקבל תעודה מהמשרד להגנת 
הסביבה )ההדרכה תתבצע בקיבוץ( מוזמנים 

בשמירה  לפנות אלי. חשוב שנהיה מעורבים
הנעמן נחל על הסביבה הקרובה אלינו. אזור 

ומהפכה והופך לאתר טיולים  עבר שדרוג
אך לצערנו מטיילים משאירים הרבה  ,מיוחד

 פסולת בשטח.

5. אזור השכונה החדשה והכביש ההיקפי 
 .ערבי שלנו עוברים פיתוח ושינוייםהמ

חורשת האקליפטוסים שהייתה חוצץ אקולוגי 
נעלמה ברובה וחדי האוזן והאף  ,חשוב

מרגישים בהבדל. לצערי אנשי איכות הסביבה 
לא היו שותפים בתכנון ובביצוע של פיתוח 

האזור. לשמחתי הספקנו להקים את סוללות 
)אני  4האדמה הגבוהות בינינו לבין כביש 

מכיר את הביקורת( אילולי סוללות אלו היינו 
 ,זה מאוד למפגעים המגיעים מכיוון חשופים

אך העבודה עוד לא הושלמה ויש לבחון את 
החדש והשפעתו עלינו ועל  4התפתחות כביש 
כנית לממש את תנחוץ הסוללות. כמו כן   

 



 

אזור שיהוו הגינון על הסוללות ולהביאם 
 אקולוגי ומטופח. אנו על זה. 

 : בשנתיים האחרונות נעשותנורי העץ 6
מאמצים להפחית את מספר הקמינים 

עץ בקיבוץ. מספר משפחות ב שמובערים
וויתרו על הסקה בעץ, אך עדין  נעתרו ליוזמה
, קיבוצים האזורית המועצהלא כולן. גם 

וישובים נוספים פועלים בכיוון זה. ממשיכות 
י מפגעאלינו תלונות של שכנים על להגיע 

ואנו פונים שוב לבעלי קשים  עשן וריחות
ו חנשומת ליבם. אנתהקמינים לקחת זאת ל

ם באזור נמוך ללא משבי רוח חזקים, גרי
במרבית מהלילות אין תנועת רוח מספיקה 

 "יושב"והוא  לגובה גדוללהזרים את העשן 
בתוך השכונות. נקודה נוספת חשובה ביותר 

היא גובה הארובה. על פי התקן הארובה 
חייבת לבלות מרום הגג לפחות מטר אחד. 
רום הגג הוא הנקודה הגבוהה בגג. כלומר 

ידה היא לא מנקודת היציאה של הארובה המד
מהגג אלא מהנקודה הגבוהה של הגג, במקרה 

של גג רעפים הארובה צריכה להיות מטר 
אחד לפחות מעל קודקוד הגג. מצורף תרשים 
לדוגמא. לאחרונה מתבצעות בדיקות פיקוח 

 בנושא זה באזורנו.

 

 עד כאן להפעם

הועדה לאיכות הסביבהעידו סוקר   

 

ור שיפהפחים הכתומים ל
הפרדה במקור והפחתת 

 כל אחד יכול לתרום -ההטמנה
  

כבר הפחים   במרכזי האשפה ניצבים
בהמשך יגיע חומר  הכתומים החדשים.

 הסברה נוסף לקיבוצנו.
ההפרדה   את להכיר  בינתיים אפשר וכדאי

לעשות בבואנו לשפוך  שאנו נדרשים  החדשה
  פח.

שאנו  אריזותכל ה ריכוזמדובר כאן על 
נפרדת לתוך שקית  משליכים לפח הביתי

 שתושלך לפחים הכתומים.
  

, קופסאות חלב, : גביעי מעדניםלדוגמה
ן צלופניירות  ,אריזות שקופות של ירקות

מכסים , קופסאות שימורים האורזים מוצרים,
 המון פסולת ביתית..., ממתכת

  
אספנו ערכנו ניסיון קטן והפרטי בביתנו 

הנ"ל ומה  במשך יממה אחת את האריזות
איזה נפח התאסף בשקית  הופתענו לגלות

 שלנוהאשפה הביתי וכמה מעט נותר בפח 
 בפח הירוק!!! שמיועד להשלכה

  
הטמנה חברים! המשמעות היא שחסכנו 

באדמה בשיעור ענקי.. כל האריזות  תמיותר
ו לפח הכתום יובלו במשאית שלכנשה

פולה להפרדה בין סוגי האריזות מיוחדת לע
)בעלת הזיכיון  השונות עי חברת תמיר

לטיפול במיחזור התכולה של הפח הכתום( 
והאריזות המופרדות ילכו למחזור, כל סוג 

 אריזה, לתהליך מחזור אחר.
בכך, הצלחנו להקטין בגדול את המשלוח 

 בעברון. לאומתמ לךהטמנה ההואתר ל
  

וחשובה ממה משמעותית יותר  הזאת הפעולה
כשהפרדנו את שהכרנו בשנים האחרונות 

. שפה הכלליתאמה תהאורגני האשפה
גם מדהימות  פשוטריזות של האהכמויות 
מטופל והחומר הנאסף  חבנפגם בכמות ו
 כהלכה.

  
והתושבים החברים אני ממליצה לכל לכן 

של האריזות הפרדה ה סיוןילהתחיל בנ
בבית ולראות השונות משאר סוגי האשפה 

 .תוצאות
אשמח לענות לכל שאלה היות ואני מחוברת 

לת הדרכה ממחלקת איכות ומקב
 מטה אשר.  הסביבה

  
 רותי בן דוד בברכה



 
  –דו"ח מתאגיד ההחזקות 

 2022ינואר 
הנהלות בבחודשיים האחרונים עסוקים 

כנית לשנת ת הכנתהמפעלים והתאגידים ב
עשרות שעות וישיבות לניתוח  .2022העבודה 

המצב הקיים, לימוד המגמות בשווקים 
בחינת הסיכונים וההזדמנויות  ,השונים

העסקיות מסוכמות בסופן לתוכנית עבודה 
 ולמספרים.

מבנה התאגידי של קיבוץ כפר מסריק ה
ריכוז נתוני הפעילויות, יחסי הבעלות . מורכב

השירותים וויחסי הגומלין בין התאגידים 
מקובצים למצגת  ,הניתנים בין התאגידים

 מרכזת של המגזר העסקי.

הצריכה בתקופת הקורונה,  למרות שינויי
איומי הרפורמות הממשלתיות בחקלאות 

 ית מחירי חומרי הגלם והמזונותובחשמל, עלי
 2021מגמת השיפור שראינו לאורך שנת  -

בפעילויות השונות ממשיכה והיעדים 
מימוש ההשקעות  :בהתאם 2022לתוכנית 

שבוצעו בתעשייה, בחקלאות ובעסקים, 
תעשייה פיתוח רגל הנדל"ן בשטחי ה

המתפתחים, ניצול האנרגיה הסולארית 
לשימוש עצמי ומכירה לרשת הארצית, 

 הרחבת השותפויות הקיימות והקמת חדשות. 

תודה לכל העוסקים במלאכה בעבודה קשה 
יום יום, לשיפור הביצועים ושבירת שיאים 

נוספים. להנהלות שישבו על התוכניות 
ואתגרו את הפעילות, לדירקטוריונים הרבים 

מוזמנים כולם השותפים לתוכנית המתגבשת. 
יבוץ להצגת עיקרי התוכנית כולל לשיחת הק

ודו"חות התמחיר  כנית העסקים במספריםת
 .לפעילויות השונות

 :ייעוד המגזר העסקי

יצירת מקסימום רווחים תוך שימוש מושכל 
בגורמי הייצור העומדים לרשותנו ופיתוח 

 מקורות הכנסה ותעסוקה נוספים.

 

 

 מטרות :

  ,העלאת רווחי המגזר העסקי )תעשייה
 חקלאות, עסקים ונדל"ן(

  ,ניצול מיטבי של אמצעי הייצור )קרקע
 מים ומכסות(

  יצירת שיתופי פעולה עם גורמים
סינרגטיים לניצול יתרונות לגודל, 

 התמקצעות והתייעלות. 
  הרחבה ותמיכה בפעילויות ובמיזמים

הקיימים ופיתוח מיזמים ושותפויות 
 חדשות.

 2021עיקרי היעדים שטופלו בשנת 

 ,איחוד  קידום התוכנית האסטרטגית
 הניהול וחיזוק הסינרגיה בקבוצת דוקרט

  פיתוח שטח התעשייה הדרומי בתעשיות
 נמצא בתהליך. "תדהר", ההסכם עם 2014

  .בדיקת הקמת שותפויות חדשות בעסקים
שנת שינוי לסילורה פיתוח במתכונת 

 המצומצמת.
  סגירתSTS  וטיפול משפטי בתביעות

 הפתוחות.
  הקמת מערכות סולאריות על בריכות

 הדגים וקידום פרויקט סולארי קרקעי.
 כנית למאגר מים חלופי במסגרת פיצוי ת

 ורפורמת המדגה. 6כביש 
  פיתוח מנהלים ודירקטורים בפעילויות

 ובהנהלות.

 2022היעדים לשנת 

  המשך קידום התוכנית האסטרטגית
 בקבוצת דוקרט

  הקמת מערכות אגירה למערכות
 הסולאריות בגגות ובברכות הדגים

  פיתוח שטח התעשייה הדרומי בתעשיות
2014 

 בדיקת שותפויות נוספות בעסקים 

  בחינת הכנסת שותף לפעילות בסילורה
 פיתוח

  השלמת התוכנית לפיתוח הרפת והשלמת
 הרפורמה במדגה

  המשך טיפול בקרקעות הקיבוץ– 
, 4וחיבורו לכביש  6 הפקעות ופיצוי כביש

 מאגר מים חלופי.ופיתוח 

 



 

 :2022עיקרי תוכנית דוקרט לשנת  

  שימור כל הלקוחות וכל המק"טים
 .ההפעילים אצלנו, ברמת שירות גבוה

  בניית תשתיות פיזיות ואנושיות לקראת
 המשך הגידול בפעילות החברה.

  המשך שיתוף הפעולה והגדלת הסינרגיה
 בין כל החברות בקבוצה.

  פיתוח עסקי: הכנסת פעילות עסקית, או
בדרך של מיזוגים ורכישות או פיתוח 

 פעילות נוספת מתוך החברה.
  פיתוח נוסף של מסלול רכש מסחרי

מחו"ל, הן כמענה לצרכים והן כחלק 
 מראייה אסטרטגית ארוכת טווח. 

 :2022אוורגרין לשנת -תוכנית דוקרטעיקרי 

 שמירה על כמויות מכירה בשוק המקומי. 
  חומרי הגלםהעברת מלוא עליית מחירי 

 ללקוחות.
 קרטוניות  ה שלהתחלת פעילות מכיר

 בגרמניה.
  פיתוח פעילויות נוספות כגון: אריזה

לפטריות, משתלות חו"ל וכ"ו, או פעילות 
 מסחרית נוספת.

  פעילות מסחרית של מכירת קרטון
 שתיה.לכוסות 

  פיתוח פתרונות או חלופות לאריזות
 ידידותי לסביבה.מקרטון 

 2022 –יעדי סילורה פיתוח 

  מימוש ההזמנות והגדלת הפעילות בתחום
 הרפואי

  ד.מ."הקמת חברה משותפת עם" 
 over ipלפעילות בתחום ה  

  צמצום הפעילות  ופתרון לתמיכה לאורך
 זמן בלקוחות קיימים

  עבודה עם תזרים חיובי ללא הגדלת
 ההלוואות והמסגרות

 וח קטוורקסמימוש הפיתוחים ללק 

 2022 -יעדי סילורה שותפות 

  ניהול שטחי ההשכרה במתחם סילורה
 וסילורה פיתוח

   צמצום וסגירת חובותsts  וסגירת
 הפעילות.

 בחינת פוטנציאל פיתוח השטח להשכרתו 

 

 

" )תאגיד השטח 2014תעשיות "תוכנית 
 :2022לשנת  המושב(

  אישור שמאות מעודכנת וחתימה על חוזה
 חדש עם רמ"י

  כנית השותפות והשלמת תהפעלת
 לפיתוח השטח במימון השותפות

 גורמים שמעוניינים לשכור  התקשרות עם
 .2014תעשיות  מתחםשטחים במבנים/

 החזר הלוואות קיימות לקיבוץ ותאגידיו 

" )שותפות השטח המושב גן תעשיות"תוכנית 
 :2022לשנת  בצד המערבי(

  מחברת  1הכנסות מלאות להשכרת מבנה
 יגרציאנ

  '9.22לשטראוס עד  2השלמת המבנה מס 
 ואכלוס עד סוף השנה

  השלמת היתר למבנה דוקרט רבעון ראשון
 מ"ר 10,000 2022וגמר בניה עד סוף 

  השקעה בכביש שרות לאזור התעשייה
 הדרומי

  כניסת הפעילות להתנהלות עסקית
 רצופה.

 :2022תוכנית מתקן התפלה לשנת 

 שה, הגדלת המתקן ומימוש באר אפק החד
 זכיה בקול קורא לתוספת מיליון מ"ק.

  ביצוע כל ההכנות לאפשרות הגדלת
 התפלה.כמויות מים ל

 .הגדלת התשלומים לבעלים 

 :2022תוכנית חכ"ם לשנת 

  צפי לגידול בהיקף פעילות ההסדרה
 לשנה₪ המסחרית בסך מיליון 

  המיזם הסדרת ההתחשבנות עם ספקי
 הסולארי לשמירת תעריף החשמל

 קרות חשמל ישינוי בתנאי התעו"ז והתי
שתשפיע על ההכנסות וההוצאות  5% -בכ

 בהתאמה
  גן תעשיות"גידול בהשקעות לפיתוח" ,

תביא  -רשת קיבוץ ומתקן אגירה, 
פחת רכוש קבוע וקיטון בתוספת ל

 בהוצאות המימון

 2022 -יעדי תאגיד יזום ופיתוח 

  הפעלת התאגיד החדש כנותן שרותי ניהול
 התעשייה ולקיבוץלשטח 



  הסדרת תשלומי התאגידים תחת חברת
 החזקות והשירותים לקיבוץ

 ה והשרות יהתמחות בניהול שטחי התעשי
 לעסק

  שיפור ניהול וקליטת עתודה ניהולית 

 

 תאגיד העסקיםהרחבה ופרטים נוספים על 
  תבכתבה בנפרדנמסור 

 
 :העברת רווחי תאגידים

 
לתמוך בשנה האחרונה המשיך המגזר העסקי 

 3.25-בבסה"כ  ץבמודל השינוי של הקיבו
לממן את מודל השיוך בהלוואה  שח'מיליון 

קצרה למגרשי החברים, הלוואה בינונית 
למגרשים לקליטה והורשה והלוואה ארוכה 

 21למגרשים שאינם לשיוך בהיקף של כ 
 .שח'מיליון 

כלכלית הוחלט על המשך התמיכה הבהנהלה 
 שח'מיליון  1.65במודל השינוי בסה"כ 

 1.65מתאגיד ההחזקות, בנוסף לתמיכה של 
 מתאגיד העסקים. שח'מיליון 

 
אושר המשך התמיכה במודל השיוך  ,בנוסף

ותשלום ההלוואות שנלקחו בתאגיד 
פלוס ריבית,  שח'מיליון  15ההחזקות בסה"כ 

, לפני שח'מיליון  1.9במימון שנתי של כ 
חלוקת רווחים. ההעברה לקיבוץ בגין 

יכה במודל השינוי והלוואות השיוך התמ
 "משמר זבולון"לדיון ואישור בהנהלת  ויובא

לפי החלטות  ,ולאחר מכן בשיחת הקיבוץ
 .במדרג השימושיםבחוברת השינוי הקיבוץ 

 

 גור ושאולרייז ירון 

 
 השלמת שיוך הדירות

אתמול קיבלנו את החוזה החתום על ידי 
רמ"י על הסכם החכירה של חוזה שיוך 

הדירות, כולל רשימה שמית של כל בתי האב 
והמגרשים שלהם, ותשריט שמראה את 

 מיקומם של המגרשים.

בזה השלמנו את המהלך מול רמ"י )רשות 
לא ניתן יותר לעכב היום מקרקעי ישראל( ו

אותנו או לחזור מהמהלך אותו התחלנו 
               7-9/12/20216בהחלטה בקלפי בימים 

 התנגד. 1-חברים הצביעו בעד ו 277-כש

בכל השנים הרבות מאז עסקנו בנושא, 
פקנו מסמכים ואישורים שונים, חוות דעת, יס

תזכירים וכ"ו, עד שבחודשים האחרונים 
 השלים את המהלך.נוצרה הזדמנות ל

הנהלת  :בהתארגנות טובה של כל הגורמים
ענות יקהילה, הנהלת המשק והכספים, והה

של כל החברים, השלמנו את התשלום לרמ"י, 
חתימה על כל המסמכים הנדרשים את ה

ואתמול בערב, קיבלנו את החוזה חתום ע"י 
 רמ"י .

מחויבות להשלים לנו עם חתימת רמ"י, יש 
והתשלום הנדרש )יהיה  את דווחי המיסוי,

                              בקרוב, בהתאם ללו"ז המחייב(.
בנוסף, התקדמנו מאד עם רישום המגרשים, 

מיפוי ישראל קיבלנו השבוע את אישור 
  למדידה מפורטת להגשה לרישום. 

שנים. אנחנו  3-4גם תהליך שנמשך כבר 
מתקדמים כעת לרשום את כל המגרשים 

יש סיבה טובה  .בטאבו )מרשם מקרקעין(
רמ"י הקיבוץ ולציין השלמת שלב זה על ידי 

 בהרגשת הצלחה ושמחה גדולה.

יש להודות לכל גורמי המקצוע שבהתמסרות 
רבה סייעו להשלים את כל המהלים והביאו 

 אותנו ליום משמח זה.

 צוות השיוך

 
 שאול גור יו"ר עסקי   -  קלפי

ההנהלה הכלכלית ממליצה להאריך את 
 כהונתו של שאול גור בשנתיים נוספות.

אנו רואים לנכון ששאול ימשיך עוד שנתיים 
וילווה את  בעלי התפקידים והתהליכים 

 ואנו נמצאים בעיצומם.בהם שהתחלנו 

 נשמח לתמיכה רחבה של חברי הקיבוץ,

כהן                                       הראל   בברכה 
 וההנהלה הכלכלית משאבי אנוש

 



 
 הןיעל ציונות, נכבה ומה שבינ

 מאמרו של אור רייז.בעקבות 

של אור אלא המלאה לא קראתי את עבודתו 
 -רק את התקציר ואת דבריו שהובאו בהד

הנעשה, כמו גם את התגובות של גיורא מסד 
ושל יראון שדה. אני בטוח שעבודתו של אור 

 מצוינות.

עברו כבר כמה עשורים מאז השלמתי את 
הראשון ביחסים בינלאומיים התואר 

באוניברסיטה העברית ועבר זמן מאז עסקתי 
באופן אקדמי בחלק מהנושאים, אבל פה ושם 

אני עוד קורא ספרים ומחקרים כמו גם 
פרסומים בעיתונות ומקורות אחרים. כמובן 
שאני מחזיק גם בתפיסות עצמיות ובדעות 

 משלי.

היסטוריה היא דבר חמקמק ובהמון מקרים 
סובייקטיבית. היום ישנה כבר הבנה ם גהיא 

שגם למציאות יש הרבה פעמים יותר מאמת 
אחת. אני ממליץ לעיין בספרי ההיסטוריון 

שינה הוא שעסק רבות בנושא וגם  בני מוריס
 חלק מתפיסותיו במהלך עיסוקו בו.

אני פחות רוצה לעסוק בניתוח האירועים 
איך לוקחים את זה דיון, עצמם אלא יותר ב

מפה, ובכל זאת אי אפשר שלא  הלאה
להתייחס בקצרה )עד כמה שניתן( לכמה 

 נקודות.

כאשר החלה הציונות לקרום עור וגידים 
החל הכיוון של  19-בעיקר בסוף המאה ה

א"י. עובדה -חזרה ל"ארץ האבות" פלשתינה
הארץ הזו לא הייתה ארץ ריקה )מה ידועה ש

( TERRA NULIUSשנקרא בשפה המשפטית 
ארץ הייתה מיושבת על ידי ערבים כלומר ה –

)שאגב לא בטוח שהגדירו את עצמם אז 
שהיה  להדגישבזהות כפלשתינים(, חשוב 

 בארץ גם גרעין של ישוב יהודי )הישוב הישן(.

מכאן היה כמעט ברור שיתפתח מאבק 
 –וקונפליקט בין שתי תנועות לאומיות 

שהקדימה כרונולוגית  ,התנועה הציונית
הלאומית הפלשתינית והתנועה בהקמתה 

            שבעצם הייתה תנועת נגד לציונות. 

 

בתגובתו את מלחמת  זכירמ מסד גיורא
שלוש שנים לאחר שהסתיימה  עצמאות,ה

מלחמת העולם )ועימה גם באה לסופה שואת 
גלשה גם למגרב ולמזרח שיהודי אירופה 

להיסטוריה ולהבין  אבל צריך לחזורהתיכון(. 
ות אותנו לתקופה מוקדמת שאבני הדרך לוקח

. 19-ה         סוף המאה קראת ל –יותר עוד 
כאמור, קצרה היריעה מלבחון את המאורעות 

ההיסטוריים באופן רחב במאמר זה ובכלל. 
חשוב לציין שהשאיפה היהודית לבניין בית 

לאומי החלה עם השנים לקבל גם הכרה 
בקרב עמים אחרים בעולם. הכרה בינלאומית 

תגבש עוד לפני השואה ובה שהחלה לה
הדבר  –התפיסה שאכן ליהודים יש זכות כזו 

-בא לידי ביטוי בין היתר בהצהרת בלפור ב
 1947-ובהחלטת החלוקה של האו"ם ב 1917

-בשלהי תקופת המנדט הבריטי על פלשתינה
 א"י

השאלה המרכזית לדעתי היא האם יש 
לגיטימציה לציונות, כלומר לשאיפה של העם 

נות מדינה ולכונן בית לאומי. בעוד היהודי לב
שבשנים האחרונות התפתחו גישות פוסט 

ציוניות שבחלקן שוללות לגיטימציה זו, הרי 
שאני גורס שכן. יש לעם היהודי זכות קיום 

זכות קיום זו באה  ,עצמאית, ריבונית. לצערנו
בחלקה על חשבון עם אחר שישב כאן במשך 

 שנים בארץ אבותינו.

של  "תחושת הנכבה"תווכח עם אינני יכול לה
חלק מערביי ישראל או מה שהיה פלשתינה. 

זוהי תחושה סובייקטיבית והיא תחושה 
 אמיתית שאינני כופר בא והיא גם לגיטימית. 

 
מבלי להיכנס לוויכוח פוליטי או היסטורי 

אפשר לומר בגדול שהערבים שיצאו מארץ 
ישראל לפני מלחמת העצמאות ובתקופה של 

עזבו  1947-1948המלחמה עצמה בשנים 
ישבו על  םמשלוש סיבות מרכזיות: א( חלק

 בעלי האדמותמאדמות שנקנו על ידי יהודים 
ברחו מפחד המלחמה ג(  םב( חלק הערבים

 ם ככל הנראה גורשו מבתיהם וכפריהם.חלק



 

אני מעריך בזהירות שגם אם סיבות ב + ג לא 
לא גורשו ולא היו קורות, כלומר הערבים 
עזבו רק כי ברחו מפחד המלחמה אלא 

היהודים רכשו בכסף את האדמות, תחושת 
הנכבה הייתה נשארת ולא בטוח שהייתה 

התנועה הלאומית ברור שבעוצמה פחותה. 
אכן קמה כתנועת נגד לציונות  הפלשתינית

 ואפשר כאדם להזדהות עם התחושה הזאת. 

את ההיסטוריה אי אפשר לשנות. אני גורס 
שאנחנו צריכים להמשיך ולדבוק בזכותנו 

ההיסטורית לריבונות יהודית בארץ אבותינו. 
אני סבור גם שאנחנו לא צריכים להיות 

במצב מתנצל על כך שאנחנו ציונים וחפצי 
 בארצנו. חיים 

 
 

כן, אפשר ואולי צריך להתנצל על אירועים 
כאלו ואחרים שבוודאי טוב אם לא היו קורים 

יאסין כדוגמא(, אבל על הציונות -)טבח דיר
לא צריך להתנצל. ומכאן עלינו למצוא פתח 

אל העתיד. אין לי בעיה שבבית הספר 
הנכבה", אבל  משמעותלמדו על "היהודיים י

אני בהחלט מצפה שבתי ספר ערביים ילמדו 
על התנועה הציונית ועל זכותו של העם 

 היהודי לשבת בארץ.

אנחנו צריכים להסתכל קדימה. בישראל יש 
אזרחים ערביים.  20%-מיעוט של כהיום 

עלינו לעשות הכל להמשיך ולפעול לשילובם 
ר, כל זאת בחברה ולשאוף לחברה צודקת יות

מבלי לוותר על הציונות ומבלי להביט אחורה 
ולהתנצל. עלינו )כלומר על הרוב היהודי( 

לתת להם את האמצעים והתנאים בדיוק כמו 
שמקבלים האזרחים היהודים או כל אחד 

 ר במדינת ישראל. אבל עלינו גם לדרוש חא

 

מהאזרחים הערבים את מה שאנחנו מצפים 
 מעצמנו.

כונן שלאורו אנחנו המסמך המ ,מבחינתי
צריכים לחיות הוא מגילת העצמאות: אנחנו 

יושבים כאן מ"תוקף זכותנו הטבעית 
וההיסטורית ועל יסוד החלטת עצרת האומות 

המאוחדות"  ועלינו לשאוף לקיים "שוויון 
זכויות חברתי ומדיני גמור לכל אזרחיה בלי 

 הבדל דת, גזע ומין". 

 
 

ליו, לשכוח את העבר, אפשר לדבר ע אסור
לחקור אותו, לדעת גם להתנצל במקומות 

 - שצריך. בישראל של היום שבטים רבים
יהודים ושאינם יהודיים, חילונים ודתיים, 

יוצאי אשכנז ומזרח. ההתמקדות בעתיד 
על בניית חברת להתבסס צריכה להמשיך 

צדק חברתי ושאיפה לחיים טובים  למופת, ע
ח בהם כולנו מוצאים את מקומנו מבלי לזנו
עם ואת הגדרתנו כמדינה יהודית ודמוקרטית 

 –ה שאינה יהודית ישוויון זכויות לאוכלוסי
 כל זאת ברוח מגילת העצמאות.

איננו יכולים לשנות את העבר וגם לא את כל 
 –התחושות הסובייקטיביות שנגזרות ממנו 

 בואו נתקדם לעתיד.

לנושא השטחים  כאןאני לא נכנס בכוונה 
נושא סבוך שאיננו  – שנכבשו בששת הימים

או של ועבודתו של אור ת נכנס תחת יריע
 התגובות לה.

ספרה קיראו את  –המלצה אחרונה לסיום 
"הדס בקצה הלילה".  –של גלי מיר תיבון 

תן עוד זוויות נועוד קצת אור ו ופךספר שה
 ראיה על התקופה של מלחמת העצמאות.

 

 אלדד מאירי



 

 
 ההיסטוריה של ארץ ישראל

 האם גורשו ערביי הארץ?
 )עוד תגובה לרשימתו של אור רייז(

 

מסריק, "נקיי כפיים" -האם אנחנו, חברי כפר
שואל אור רייז ברשימתו מלפני חודש, ומחזיר 

 .אותנו להיסטוריה של הקמת מדינה ליהודים

 

הוחלט באומות  1947בכ"ט לנובמבר 
ואמריקה, על  דות, בתמיכת רוסיההמאוח

 –כנית חלוקת ארץ ישראל לשני עמים ת
יהודים ופלסטינים. באותה עת היו בארץ שני 

כנית ש ערבים ושליש אחד יהודים. תשלי
החלוקה התקבלה בשמחה ביישוב היהודי. 

-הערבים, בראשות המופתי חאג' אמין אל
חוסייני, דחו אותה על הסף. פרצה מלחמת 

פלשו לארץ העצמאות. שבע מדינות ערביות 
והתקיפו את היישוב היהודי. הוועד הערבי 

העליון עודד את הפלסטינים לעזוב את 
בתיהם בהבטחה שישובו אליהם בתוך זמן 

קצר, אחרי שהפלישה הערבית תכבוש את כל 
 .הארץ במהירות ותזרוק את כל היהודים לים

יה יאנחנו יודעים שלא כך קרה. רוב האוכלוס
 .לפליטים ההפלסטינית הפכ

 

אני מביאה קטעים מתוך ספרו של 
)שגם אור מביא ההיסטוריון פרופ' בני מוריס, 

וקרי העימות הנחשב לחלוץ חמדבריו( 
"לידתה של בעיית פלסטיני,  –הישראלי 

                      ”.1949 – 1947הפליטים הפלסטינים 
 :כך הוא כותב

 

לא היתה מדיניות מכוונת של גירוש ולא "
טוען מוריס ” משמעית-קודה חדניתנה לזה פ

בספרו. "הפיקוד הישראלי הבכיר נקט 
בגירושים לפי הצורך. הכוחות היהודים 

התנהלו באופן עצמאי ולפי שיקול דעתו של 
כל מפקד בשטח. המסמכים הרבים שאספתי 

וחקרתי מעידים גם על עזיבה מרצון מתוך 
הבנה שיחזרו, גם על גירוש וגם על מעשים 

שבים הערבים. הרכוש הערבי קשים כנגד התו
ידי -שנשאר מאחור )בטבריה למשל( נבזז על

 יהודי המקום. חשוב לציין שמעשים קשים 
 

 
 

 ידי הערבים -נעשו גם נגד היהודים על
 ”הפולשים

 

הניסיון לשלול את הלגיטימיות של מדינת “
מוסיף בני ”, ידי הצגתה כפושעת-ישראל על

טוריה. מוריס, "ניסיון זה הוא עיוות ההיס
הערבים היו אלו שסירבו לקבל את החלטת 

החלוקה, תקפו את המתיישבים ואילצו אותם 
 .”לצאת למלחמה

 2010תונאי בספטמבר יבראיון ע -בהמשך 
עמים פועלים בצורה קשה “ -אמר מוריס 

היתה כזו והיא  1948בנסיבות קשות. מלחמת 
גרמה ליישוב היהודי להתנהגות קשה ואפילו 

קומות שונים בארץ. אבל זו לא מוסרית במ
טבעה של מלחמה, ובמיוחד מלחמה שנכפתה 

עלינו בניגוד לרצוננו". מוריס לא מצדיק 
התנהגות זו או אחרת. הוא חוקר המביא 

 .עובדות

 
 

סטוריונים שתוקפים את מחקריו של ייש ה
 .פרופ' בני מוריס, ואחרים המצדדים בו

בספרו המוזכר למעלה, צירף מוריס רשימה 
יישובים ערביים וליד כל אחד מהם  370של 

בזמן  1948 -הסבר מה קרה ליושביו ב
מרשימה זו אנו לומדים שהיו  המלחמה.

סיבות שונות לעזיבת הערבים. מוריס מוסיף 
שרוב הפלסטינים האמינו לוועד הערבי 

העליון, ולכן הם עזבו מרצון בידיעה ברורה 
 .שבתוך מספר ימים יחזרו לבתיהם

 

המפתחות )כמתואר ברשימתו של על שמירת 
"כאקט סמלי של הרצון   -אור( הסביר מוריס 

לשוב לכפריהם, שומרים חלק מהפליטים 
 .”וצאצאיהם את המפתחות לבתיהם לשעבר

 

מלחמה היא דבר נורא לכל המעורבים בה. "
אולי בעוד חמישים שנה יהיה כאן שינוי 
לטובה. זה תלוי בשני הצדדים. זה יכול 

היסטוריה תמיד מתעתעת", להשתנות. ה
 .מסכם מוריס את אחד ממחקריו

 



 
   - על יוסף וייץ

מיכל קופסה כחולה" הוא שם סרטה של "
נכדתו של יוסף וייץ. בסרט הדוקומנטרי  וייץ,

רבה שלה -שיצרה מאתגרת מיכל את סבא
יוסף וייץ וגם את כל השושלת המשפחתית 

עשרה שנים עבדה על הסרט. -שלה. ארבע
היא אספה תמונות, צילומים, קטעי סרטים 

ישנים ואת כל היומנים שכתב יוסף וייץ בזמן 
אמת, הממחישים את תפקידו המרכזי בעת 

 , בגירוש הקשה 1948-ה מראשי קק"ל בשהי
שכפה על מאות פלסטינים מהארץ 

ובהשתלטות על רכושם ובתיהם. בני 
 .משפחתה לא אהבו סרט זה

אין זה סרט היסטורי ומיכל איננה 
היסטוריונית, אך ברגע שנחשפה לכל אותם 

רבה שלה, -יומנים ותמונות מעיזבונו של סבא
 .לא יכלה מיכל וייץ לשתוק

 
 

מציעה מיכל וייץ  בסרטה קופסה כחולה "...
צד ישראלי אחר, פתוח, קשוב, הומני ומזמין 
לדיאלוג. הסרט שלה מעורר תקווה שצעירים 

משני הצדדים ידעו לשבור גבולות ודעות 
דרך ליצור שפה ודרך קדומות, וימצאו את ה

ידי -)נכתב על "יון ושותפות.וולחיים של ש
לפני שנה  . הסרט הוצג4.8.21 -אסף אדיבי ב

 אביב.(-בדוק

 

 גליה שטיין
 

  ...אחתתגובה ועוד 
 

 מבט רחב בראייה היסטורית
בעקבות רשימתו של בהמשך לדיון המעניין 

על מעורבת כפר אור רייז ותגובות חברים 
 מסריק בגירוש מוסלמים מעמק עכו:

אני מבקש להציג נקודת מבט נוספת 
 ורחבה יותר.

תנועת בני אדם ברחבי העולם ידועה משחר 
 המין האנושי. קבוצות שונות של הומינידים 

 

שיצאו מאפריקה עברו דרך אזורנו והתפשטו 
אלף שנה.  200ברחבי כדור הארץ כבר לפני 

האזור בו אנו חיים הנקרא במפות עתיקות 
רבות "עמק עכו" ידע פעילות אנושית רצופה 

, עמים ותחלופה רבה של קבוצות, פרטים
 וכובשים. 

עכו הייתה עיר מרכזית ביותר משך תקופות 
רבות וכול אזור הגליל סביבה שהיה שייך לה 
היה מיושב. הקרבה לים, השטחים הפוריים 

וקרבתם למקורות מים ונחלים היו מקור 
משיכה לכול ממלכה. ממצאים ארכיאולוגים 

מראים תנופת התיישבות באזור בתקופת 
שנים(  4000פני כ הברונזה התיכונה )ל

כאן. ישובים נמצאו  13 -ושרידים של כ
תל כברי, תל עכו, תל כיסן, תל אל  :ביניהם

עמר, תל בירה )יסעור( תל נהריה, תל אכזיב 
 ותל עכו. 

מרבית הישובים התפתחו לישובים עירוניים 
מבוצרים ומבוססים. ישיבה על דרכי מסחר 

ובעלות על אזורי חקלאות פוריים ביססו את 
האזור לגוש העירוני הגדול והצפוף ביותר 

בכול שטחה של הארץ ושני בחשיבותו אולי 
 רק למרכז בחצור. 

ראתה  ,האדמה אותה אנו זורעים בכול שנה
הכנענים, ההלניסטים, את הפיניקים, 

צלבנים, המוסלמים, הביזנטים, הרומאים, ה
את וכמובן  בריטיםהעותומנים, הממלוכים, ה
מקומיים.                              הנוצרים המוסלמים והיהודים, ה

מן הסתם ברור שכול שינוי אזורי, כיבוש 
ובעלות חדשה על הקרקע דוחף אתו תנועה 

  של אנשים לכאן ולשם. 

   
 בגליל מבצר צלבני שרידי 

מעניין לראות במסמכים רבים מתקופות 
 הסכמים בין כובשים יש  ,קדומות לנו



 

מלכת ירושלים סיפור מלנכבשים, לדוגמא: 
של הצלבנים )נוצרים שהגיעו מאירופה( 

לאחר כיבוש ירושלים.  1099שנוסדה ב 
הקימו כאן והצלבנים התבססו באזור הגליל 

גידלו מגוון גידולים חוות חקלאיות רבות. הם 
סוכר , תחנות חקלאיים ובנו תחנות קמח

ר לזכוכית. את הסוכר הם הכירו ויציובתי 
בפעם הראשונה מהמוסלמים )המצרים היו 

הסוכר  –ידועים בזיקוק הסוכר הנקי ביותר 
הלבן( לאחר שהתחילו לייצא אותו לאירופה 

הוא הפך מצרך  ,שלא הכירה עד אז סוכר
 מבוקש ויקר ערך. 

הצלבנים הגדילו ושכללו את גידול הסוכר 
שהיה מקור הכנסה משמעותי ביותר ועיבודו 

עבורם. השטחים שאנו יושבים בהם ומעבדים 
מוזכרים בשמותיהם מתקופה זו. היום, אותם 

השטח של דמון היה בבעלות המסדר 
ההוספיטלרי והשטח של תל דאוק היה של 
המסדר הטמפלרי. כל השטח לאורך הנעמן 

 ק בין המסדרים הצבאיים הצלבניים. חול
אחת לקמח ושניה לסוכר  ,שתי טחנות גדולות

הוקמו במעיינות הנעמן למרגלות תל אפק. 
)תחנת הקמח עומדת עד היום בשמורת עין 

 אפק( 

 
 תחנת הקמח של מסדר הטמפלרים באפק

קרבות רבים התרחשו בין המוסלמים 
לצלבנים כאשר המפורסם שבהם הוא קרב 

בו ניצח צאלח א דין  1187קרני חיטין ב 
. לאחר הצלבנית סל את ממלכת ירושליםוחי

שגורשו מירושלים ונדחקו לשפלת החוף 
לבירת הצלבנים  עכוהפכה  1192 שנתב

ולמרכז שלטונם. הסכמים שונים בינם לבין 
המוסלמים אפשרו את המשך נוכחותם באזור 

 אינטרס משותף.  מתוך

והייתה  1291עכו נכבשה בידי הממלוכים ב 
 בנים שעברו לאחר המעוז האחרון של הצל

 

לקפריסין.  תעשיית הזכוכית  -שהעיר נפלה 
 :באזור מוזכרת גם מתקופות קדומות יותר

הרומאים הקימו בעכו תעשיית זכוכית ונחל 
הנעמן מוזכר בהקשרים לפעילות זו. מפלס 
פני הים היה נמוך יותר מזה שאנו מכירים 

 היה גם נמל קטן בשפך הנעמן. היום וכנראה

ם שונים בגליל נשמרו עד שמות של כפרי
היום אך ברובם אין קשר בין התושבים אז 

לתושבים היום. אמנם היסטוריונים 
אולוגים מכנים את התקופות השונות יוארכ

בשמות של העם השולט באזור: "התקופה 
הרומית" "התקופה ההלניסטית" וכד' אך רוב 

המחקרים מצביעים על מורכבות חברתית 
השונות באותו אזור,  רוב בין האוכלוסיותיוע

כמו גם השפעות הדדיות בכול התחומים בין 
 המקומיים לזרים החדשים. 

: אסון אישי או מקומי נקודתי הוא לסיכום
אך במבט רחב יותר  ,כואב ויש ללמוד ממנו

"אסון" או תנועת האנשים במלחמת 
הייתה קטנה מאוד בהשוואה עצמאות שלנו ה

הגליה, של אוכלוסיות לגרוש, ללהגירה, 
במהלך ההיסטוריה העולמית ובזמן מלחמות 
וכיבושים. תנועת אנשים וקבוצות אוכלוסין 

בנסיבות שונות היא חלק אינהרנטי מאז 
החלה נדידת המין האנושי. אין אני מנסה 

להצדיק אירוע כזה או אחר ואני לא מכיר את 
הנסיבות של תזוזת כפר מסוים. אני מנסה 

נוספת המאפשרת לראות את  להציג השקפה
 התמונה במרחב היסטורי רחב יותר.                          

אני גאה להיות בן המקום להכיר את 
להמשיך לעבוד  ,ההיסטוריה המפוארת שלו

ולטייל בשדות שהניבו גידולים משך אלפי 
ו שטו סירות יהנות מנחל שבמימישנים ול

עמוסות שקי קמח מטחנות כורדנא לעיר 
המפוארת עכו ומשם לאירופה. לא אכפת לי 

דתם או צבע עורם. אנחנו , מה היה מוצאם
 רק פסיק קטן וחולף במהלך האבולוציה. 

 עידו סוקר

 



 ו בשבט הגיע חג לאילנות  "ט
כל ילדי הגיל הרך לנטיעות  -ניפגשנוביום שלישי 

 .בבוסתן
,  לשמחתנו הגשם פסק והשמש הציצה בין העננים 

פגשו אותנו  ! לא מאוד חמה אבל מאירת פנים
יוסי וחוסיין  , ערן, רעיה: עובדי הנוי המופלאים

 -עצים 4ואחרי שירים וריקודים נטענו יחד איתם 
 .  שחורה וספוטהשסק , גויבה, זית

נמשיך לבקר את העצים בבוסתן כפי שאנו עושים 
תודה רבה לכל עובדי הנוי . במהלך כל השנה

וליוו אותנו בתהליך  השקייהסידרו , שחפרו ועדרו
 !חג שמח לכולם. הנטיעה

 צוות הגיל הרך


